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BIULETYN 
INFORMACYJNY
Y 

Z okazji zbliżających się Świąt Bożego 
Narodzenia, Zarząd 

Stowarzyszenia składa 
Członkom 

Stowarzyszenia oraz 
wszystkim 

Czytelnikom Biuletynu 
życzenia zdrowych, 

spokojnych  i wesołych Świąt oraz wszelkiej 
pomyślności  w 2006 Roku. 

 

AKTUALNOŚCI 
 

� w dniu 08 listopada 2005r Sekcja Mazowiecka 

pismem do SSA Hanny Wnękowskiej – Kryże 

kierownika Sekcji Szkoleń w Sądzie Apelacyjnym 

w Warszawie – podziękowała za zorganizowanie 

szkolenia dla referendarzy z okręgu warszawskiego 

oraz podjęła starania o zorganizowanie centralnego 

szkolenia dla referendarzy sądowych we 

współpracy z Sądem Apelacyjnym w Warszawie (z 

zakresu kompetencji posiadanych przez 

referendarzy); 

� w dniu 11 listopada 2005r Zarząd Stowarzyszenia 

złożył Premierowi RP Panu Kazimierzowi 

Marcinkiewiczowi gratulacje związane ze 

sformowaniem Rady Ministrów i uzyskaniem 

wotum zaufania przez Rząd; 

� w dniu 11 listopada 2005r Zarząd Stowarzyszenia 

złożył na ręce Prezesa Jarosława Kaczyńskiego 

gratulacje dla Prawa i Sprawiedliwości związane z 

wyborem Pana Lecha Kaczyńskiego na urząd 

Prezydenta Rzeczypospolitej Polskiej, sukcesu w 

wyborach parlamentarnych oraz sformowania 

Rządu – Zarząd przedstawił również propozycje 

usprawnienia wymiaru sprawiedliwości, propozycje 

dotyczące zmian w instytucji referendarza 

sądowego oraz zadeklarował chęć uczestniczenia w 

realizacji programu wyborczego PiS: „IV 

Rzeczpospolita – Sprawiedliwość dla Wszystkich” 

w zakresie reformy wymiaru sprawiedliwości; w 

dniu 22 listopada 2005r Zarząd Stowarzyszenia  

otrzymał pismo od Prezesa Prawa i 

Sprawiedliwości P. Jarosława Kaczyńskiego (z dnia 

15 listopada 2005r, znak BP-631/05) w którym 

poinformował, że pismo Zarządu Stowarzyszenia 

zostało przekazane wg kompetencji i do 

wykorzystania Ministrowi Sprawiedliwości P. 

Zbigniewowi Ziobro; 
� w dniu 11 listopada 2005r Zarząd Stowarzyszenia 

złożył gratulacje Ministrowi Sprawiedliwości Panu 

Zbigniewowi Ziobro związane z powołaniem do 

Rady Ministrów na stanowisko Ministra 

Sprawiedliwości – Prokuratora Generalnego 

Rzeczypospolitej Polskiej – Zarząd przedstawił 

również propozycje usprawnienia wymiaru 

sprawiedliwości i propozycje dotyczące zmian w 

instytucji referendarza sądowego; w dniu 22 

listopada 2005r Zarząd Stowarzyszenia otrzymał 

pismo od Sekretarza Stanu w Ministerstwie 

Sprawiedliwości P. Andrzeja Kryże (z dnia 17 

listopada 2005r, znak SAK – 16/05) zawierające 

prośbę o wskazanie osób z ramienia 

Ogólnopolskiego Stowarzyszenia Referendarzy 

Sądowych które mogłyby uczestniczyć w pracach 

powołanych w Ministerstwie Sprawiedliwości 

zespołów zajmujących się reformą sądownictwa, w 

tym ograniczenia kognicji sądów oraz o przesłanie 

konkretnych propozycji zmian w zakresie 

usprawnienia funkcjonowania sądownictwa i 

poszerzenia zakresu obowiązków referendarzy 

sądowych; 
� w dniu 22 listopada 2005r Zarząd Stowarzyszenia 

przesłał na ręce Przewodniczącego Krajowej Rady 

Sądownictwa SSA Krzysztofa Strzelczyka 

stanowisko Zarządu Ogólnopolskiego 

Stowarzyszenia Referendarzy Sądowych w związku 

z artykułem: „Referendarz niemile widziany”, który 

ukazał się w Gazecie Prawnej Nr 223 w dniu 17 

listopada 2005r; w przedmiotowym artykule 

opublikowane zostały wypowiedzi Pana Marcina 

Budziaka – Przewodniczącego Stowarzyszenia 

Referendarzy Sądowych RP  sugerujące negatywne 

nastawienie części środowiska sędziów do 

referendarzy sądowych oraz powoływanie się na 

niczym nieudokumentowane „sygnały” w sprawie 

stanowiska sędziów sądów okręgowych wyrażane 

przy omawianiu kandydatur spośród referendarzy 

sądowych na przyszłych sędziów – Zarząd 

Stowarzyszenia w swoim stanowisku z dnia 21 

listopada 2005r stanowczo sprzeciwił się 
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wykorzystywaniu siły mediów do wyrażania 

poglądów, które mogą negatywnie kreować 

wizerunek jakiejkolwiek grupy zawodowej,  a w 

tym przypadku – sędziów;  
� w dniu 26 listopada 2005r odbyło się w Krakowie 

Nadzwyczajne Walne Zebranie Członków – w 

trakcie obrad podjęto uchwały m.in. w przedmiocie: 

zatwierdzenia sprawozdania z działalności Zarządu 

Stowarzyszenia za okres 29.01.2005r – 

26.11.2005r; oceny dotychczasowej działalności 

Zarządu i Komisji Rewizyjnej Stowarzyszenia, 

zmian w składzie Zarządu Stowarzyszenia: 

odwołanie Marcina Budziaka z funkcji Zastępcy 

Przewodniczącego, a powołanie w jego miejsce 

Ewy Pacuły oraz powołanie na Członka Zarządu 

Grzegorza Janasa, zmian w Statucie Stowarzyszenia 

oraz ustalenia dalszych kierunków działania 

Stowarzyszenia oraz omówienia spraw bieżących i 

zgłoszonych propozycji; 

� w dniu 26 listopada 2005r odbyło się w Krakowie 

zebranie Zarządu Stowarzyszenia– w trakcie obrad 

podjęto uchwały m.in. w przedmiocie: powołania 

nowego składu zespołów: legislacyjnego, ds. 

współpracy międzynarodowej i redakcyjnego, 

wykreślenia wskazanych osób z listy członków 

Stowarzyszenia oraz ustalenia harmonogramu 

działań Zarządu Stowarzyszenia na 2005-2006; 

� w dniu 30 listopada 2005r Zarząd Stowarzyszenia 

otrzymał od Zrzeszenia Prawników Polskich 

zaproszenie do wzięcia udziału w organizowanej w 

dniu 17 grudnia 2005r Konferencji: Rola korporacji 

prawniczych w państwie prawa;  

� w dniu 02 grudnia 2005r Zarząd Stowarzyszenia 

zwrócił się do Ministra Sprawiedliwości p. 

Zbigniewa Ziobro z prośbą o wyznaczenie terminu 

spotkania z przedstawicielami Zarządu 

Stowarzyszenia celem poruszenia problemów 

związanych z funkcjonowaniem instytucji 

referendarza sądowego w systemie polskiego 

wymiaru sprawiedliwości i przedstawienia 

propozycji ze strony środowiska dotyczące 

dalszego rozwoju zawodu; 

� w dniu 02 grudnia 2005r Zarząd Stowarzyszenia, w 

nawiązaniu do pisma z dnia 17 listopada 2005r, 

przedstawił p. Andrzejowi Kryże Sekretarzowi 

Stanu w Ministerstwie Sprawiedliwości, osoby z 

ramienia Stowarzyszenia powołane do Zespołu 

Legislacyjnego w ramach Stowarzyszenia, którego 

podstawowym zadaniem jest uczestnictwo w 

pracach zespołów ds. reformy sądownictwa 

powołanych w Ministerstwie Sprawiedliwości; 

� w dniu 12.12.2005r na zaproszenie Ministerstwa 

Sprawiedliwości członek Zespołu Legislacyjnego 

Ogólnopolskiego Stowarzyszenia Referendarzy 

Sądowych – Grzegorz Janas aktywnie uczestniczył 

w pracach Komisji Legislacyjnej Wydziału 

Notariatu i Komorników Sądowych w 

Departamencie Organizacyjnym Ministerstwa, 

powołanej do przygotowanie nowelizacji ustawy z 

dnia 29.08.1997r. o komornikach sądowych i 

egzekucji; 

� w dniu 15 grudnia 2005r została uruchomiona 

przebudowana strona internetowa Stowarzyszenia; 

� w dniu 17 grudnia 2005r odbyła się, zorganizowana 

przez Zrzeszenie Prawników Polskich, Konferencja 

nt.: Rola korporacji prawniczych w państwie prawa. 

Ogólnopolskie Stowarzyszenie Referendarzy 

Sądowych reprezentowane było przez Ewę Pacułę – 

Zastępcę Przewodniczącego Zarządu; 

� w dniu 19.12.2005r na zaproszenie Ministerstwa 

Sprawiedliwości członek Zespołu Legislacyjnego 

Ogólnopolskiego Stowarzyszenia Referendarzy 

Sądowych – Grzegorz Janas uczestniczył w pracach 

Komisji Legislacyjnej Wydziału Notariatu i 

Komorników Sądowych w Departamencie 

Organizacyjnym Ministerstwa, powołanej do 

przygotowanie nowelizacji ustawy z dnia 

29.08.1997r. o komornikach sądowych i egzekucji; 

� w dniu 19.12.2005r na zaproszenie Ministerstwa 

Sprawiedliwości członkowie Zespołu 

Legislacyjnego Ogólnopolskiego Stowarzyszenia 

Referendarzy Sądowych – Małgorzata  Piłat, 

Maciej Neusser, Wojciech Rewers i Paweł 

Rogowicz uczestniczyli w posiedzeniu Zespołu ds. 

ograniczenia kognicji sądów i poszerzenia 

kompetencji referendarzy sądowych powołanego w 

ramach Departamentu Sądów Powszechnych 

Ministerstwa Sprawiedliwości;  

� w dniu 19.12.2005r na zaproszenie Ministerstwa 

Sprawiedliwości członkowie Zespołu 

Legislacyjnego Ogólnopolskiego Stowarzyszenia 

Referendarzy Sądowych – Maciej Neusser i 

Grzegorz Janas uczestniczyli w posiedzeniu 

Zespołu ds. zmian w prawie gospodarczym 

powołanego w ramach Departamentu Sądów 

Powszechnych Ministerstwa Sprawiedliwości. 

 

OGŁOSZENIA 
 

� W dniu 04 listopada 2005r Ogólnopolskie 

Stowarzyszenie Referendarzy Sądowych i 

Stowarzyszenie Zwykłe „Ruch FairPlay” podpisały 

Porozumienie o wzajemnej współpracy na gruncie 

legislacyjnym i inicjatyw społecznych w zakresie 

objętym ich statutową działalnością. 

Stowarzyszenie Zwykłe „Ruch FairPlay” posiada 

bogate doświadczenie w zakresie inicjatyw 

legislacyjnych na gruncie szeroko rozumianego 

wymiaru sprawiedliwości, czego wynikiem jest 

m.in. ostatnia nowelizacja ustawy prawo o 

adwokaturze i ustawy o radcach prawnych. 

Zarząd Stowarzyszenia będzie na bieżąco 

informował o wspólnie podejmowanych 

inicjatywach.  

� W dniu 22 listopada 2005r Zarząd Stowarzyszenia 

przesłał na ręce Przewodniczącego Krajowej Rady 

Sądownictwa SSA Krzysztofa Strzelczyka 

stanowisko Zarządu Ogólnopolskiego 

Stowarzyszenia Referendarzy Sądowych w 

związku z artykułem: „Referendarz niemile 

widziany”, który ukazał się w Gazecie Prawnej Nr 

223 w dniu 17 listopada 2005r. Tekst stanowiska 

Zarządu poniżej:  

 
Stanowisko Zarządu  

Ogólnopolskiego Stowarzyszenia Referendarzy 

Sądowych z dnia 21 listopada 2005r. 
 

Zarząd Ogólnopolskiego Stowarzyszenia 

Referendarzy Sądowych oświadcza, iż zawarte w 

artykule: „Referendarz niemile widziany” (Gazeta 

Prawna, Nr 223 z dnia 17.11.2005r.), stanowisko 

przedstawicieli Stowarzyszenia Referendarzy 

Sądowych RP z siedzibą w Gdańsku, nie jest 

stanowiskiem ogółu referendarzy sądowych w 

Polsce.  
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Zawarte w tym artykule 

nieodpowiedzialne stwierdzenia, sugerujące 

negatywne nastawienie części środowiska sędziów 

do referendarzy sądowych oraz powoływanie się 

na niczym nieudokumentowane „sygnały” w 

sprawie stanowiska sędziów sądów okręgowych 

wyrażane przy omawianiu kandydatur na 

przyszłych sędziów, są prywatnymi poglądami 

autora i osób wypowiadających się w tym artykule. 

W szczególności są to poglądy Pana Marcina 

Budziaka, z którymi Ogólnopolskie 

Stowarzyszenie Referendarzy Sądowych nie 

utożsamia się i którym stanowczo się sprzeciwia. 

Wypada nadmienić, iż organizacja której 

przewodniczy Pan Marcin Budziak – 

Stowarzyszenie Referendarzy Sądowych RP – 

powstała w czerwcu 2005r i skupia grupę jedynie 

27 referendarzy sądowych z okręgu gdańskiego. 

Poglądy tej grupy nie mogą być więc traktowane 

jako oficjalny głos całego środowiska. 

Ogólnopolskie Stowarzyszenie 

Referendarzy Sądowych, zrzeszające ponad 300 

referendarzy z całej Polski, w swojej 

dotychczasowej ponad 5-letniej działalności, 

kieruje się przede wszystkim dbałością o poprawę i 

utrwalenie pozytywnej opinii obywateli o 

wymiarze sprawiedliwości. Dlatego też stanowczo 

sprzeciwia się wykorzystywaniu siły mediów do 

wyrażania poglądów, które mogą negatywnie 

kreować wizerunek jakiejkolwiek grupy 

zawodowej,  a w tym przypadku – sędziów.  

 

W imieniu Zarządu Stowarzyszenia 

Maciej Neusser 

 

� Uchwałą z dnia 26 listopada 2005r nr 14/2005 

Zarząd powołał w Stowarzyszeniu zespoły w 

składzie: Zespół Legislacyjny – Grzegorz Janas 

(SR Warszawa), Wojciech Rewers (SR Katowice), 

Paweł Rogowicz (SR Katowice), Maciej Neusser 

(SR Kraków), Małgorzata Piłat (SR Warszawa), 

Leszek Paterek (SR Katowice); Zespół 

Redakcyjny – Maciej Neusser (SR Kraków), 

Grzegorz Janas (SR Warszawa), Piotr Kossak (SR 

Kraków), Leszek Paterek (SR Katowice); Zespół 

ds. Współpracy Międzynarodowej – Katarzyna 

Pawłowska (SR Katowice), Anna Ludwiczyńska 

(SR Wrocław). 

� Uchwałą nr 8/2005 z dnia 26 listopada 2005r 

Nadzwyczajne Walne Zebranie Członków 

odwołało z funkcji Zastępcy Przewodniczącego 

Zarządu p. Marcina Budziaka. 

� Uchwałą nr 9/2005 z dnia 26 listopada 2005r 

Nadzwyczajne Walne Zebranie Członków 

powołało p. Ewę Pacułę na Zastępcę 

Przewodniczącego Zarządu a p. Grzegorza Janasa 

na Członka Zarządu. Skład Zarządu 

Stowarzyszenia przedstawia się następująco: 

Maciej Neusser – Przewodniczący Zarządu, Ewa 

Pacuła – Zastępca Przewodniczącego, Aneta 

Hajto–Miklaszewska – Skarbnik Stowarzyszenia, 

Agnieszka Rączkowska-Ożga – złonek arządu, 

Wojciech Rewers – Członek Zarządu, Adam 

Szebla – Członek Zarządu, Grzegorz Janas – 

Członek Zarządu. 

 

 

 

REGULACJE USTAWOWE 
 

� Zgodnie z treścią projektu ustawy budżetowej na 

2006r (art. 17) kwota bazowa dla sędziów ma 

wynieść 1459,84 zł co ma bezpośrednie przełożenie 

na wynagrodzenie referendarza sądowego. Projekt 

ustawy dostępny jest pod adresem: 

http://www.mofnet.gov.pl/dokument.php?dzial=32

&id=43570. 

� Od dnia 1 listopada 2005r wynagrodzenie 

zasadnicze referendarza sądowego wynosi 4.379,04 

złotych. 

 

WSPÓŁPRACA Z E.U.R. 
 

Publikujemy tekst sprawozdania przedstawiciela 

Stowarzyszenia P. Katarzyny Pawłowskiej z Kongresu 

EUR z Lizbony: 

 

Sprawozdanie z udziału w Walnym Zgromadzeniu 

Europejskiej Unii Referendarzy (EUR)  odbytego w 

dniu 30 września 2005 roku w Lizbonie 

 
Przebieg Zgromadzenia ustalony został w 

przyjętym porządku obrad, który obejmował:  

1) otwarcie zgromadzenia przez Przewodniczącego 

EUR; 

2) powitanie uczestników przez 

Wiceprzewodniczącego EUR – reprezentanta 

gospodarzy - Portugalskiego Stowarzyszenia 

Urzędników Wymiaru Sprawiedliwości w siedzibą 

z Lizbonie; 

3) przedstawienie raportu z działalności EUR w roku 

ubiegłym przez Przewodniczącego EUR; 

4)  podjęcie uchwały w przedmiocie przyjęcia 

sprawozdania finansowego Skarbnika EUR; 

5) przemówienie profesora Uniwersytetu w Aveiro - 

Goncalo Nuno C. A. Avelas  Nunes; 

6) przemówienie Przewodniczącego Europejskiej 

Komisji dla Efektywności Wymiaru 

Sprawiedliwości przy Radzie Europy (CEPEJ); 

7) przedstawienie raportu ze współpracy EUR z Radą 

Europy; 

8) przedstawienie raportów Wiceprzewodniczących 

reprezentujących poszczególne stowarzyszenia 

członkowskie; 

9) podjęcie uchwały w przedmiocie budżetu EUR na 

rok 2006. 

 

Zgromadzenie otworzył przewodniczący 

EUR Pan Gabriele Guarda. Opisał pokrótce działalność 

EUR w roku 2005 oraz  przedstawił  cele EUR 

wyznaczone na rok 2006, w szczególności związane z 

tworzeniem nowej, uaktualnionej wersji raportu o pozycji 

formalno-prawnej referendarza i urzędnika sądowego w 

państwach, w których mają swoje siedziby organizacje 

członkowskie EUR, a także ze statusem EUR jako 

organizacji pozarządowej należącej do 

Międzynarodowego Zrzeszenia Organizacji 

Pozarządowych (OING) oraz jako obserwatora biorącego 

udział w pracach CEPEJ.  

W imieniu gospodarzy  Zgromadzenia - 

Portugalskiego Stowarzyszenia Urzędników Wymiaru 

Sprawiedliwości w siedzibą z Lizbonie wszystkich 

uczestników zgromadzenia powitał  Pan Alberto Jorge 

Ferreira.   
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Następnie  jednogłośnie podjęto uchwałę 

o przyjęciu sprawozdania finansowego i sprawozdania z 

działalności zarządu EUR.  

W dalszej kolejności uczestnicy 

zgromadzenia wysłuchali wykładu Pana Goncalo Nuno 

C. A. Avelas  Nunes  na temat reformy kształcenia  

zawodowego referendarzy sądowych oraz 

wykwalifikowanych urzędników sądowych mających 

posiadających zbliżone kompetencje.  

Następnie głos zabrał  przewodniczący 

Europejskiej Komisji dla Efektywności Wymiaru 

Sprawiedliwości przy Radzie Europy (CEPEJ) Pan 

Eberhard Desch, który podkreślił,  iż  działania  Komisji 

zmierzające  do zapewnienia w państwach 

członkowskich Rady Europy  prawa do szybkiego, 

sprawnego i sprawiedliwego postępowania sądowego  

nie przynosiłyby pożądanych efektów bez korzystania z 

uwag i doświadczeń  profesjonalnych uczestników tego 

postępowania oraz osób pracujących na  co dzień w 

sądownictwie. Podziękował EUR za owocną współpracę 

i dotychczasowy wkład w propagowanie celów CEPEJ, 

przejawiający się w aktywnym uczestniczeniu w jej 

pracach i spotkaniach oraz regularnym  zamieszczaniu 

informacji o  pracach Komisji w witrynie internetowej 

EUR.  

Następnie Przewodniczący Komisji 

przybliżył delegatom aktualny stan realizacji inicjatyw 

CEPEJ, a mianowicie: 

1) opracowanie przeglądu i oceny funkcjonowania 

systemów wymiaru sprawiedliwości państw 

członkowskich Rady Europy; 

2) rozpowszechnianie wymiany doświadczeń państw 

członkowskich w zakresie optymalizacji czasu 

trwania postępowania sądowego.  

 

Ad 1) 

Jest to już druga inicjatywa tego typu. 

Pierwszy raport  o europejskich  systemach sądowych 

został opracowany w oparciu o dane przedstawione przez 

czterdziestu spośród czterdziestu sześciu państw 

członkowskich Rady Europy. Jego wyniki omówiono na 

konferencji na temat oceny funkcjonowania wymiaru 

sprawiedliwości, która odbyła się w Hadze w dniach od 2 

do 3 maja 2005 roku. Raport stanie się jeszcze 

przedmiotem badania przez decydentów politycznych i 

władze sądownicze w licznych państwach 

członkowskich. Wiele państw zamierza wnikliwie 

zapoznać się z informacjami  zebranymi  podczas 

opracowywania raportu, aby ocenić funkcjonowanie 

własnego sytemu sądownictwa i skorzystać z 

doświadczeń innych państw, w szczególności w celu 

obrania właściwego kierunku przyszłych reform. 

Niektóre z nich utworzyły w tym celu grupy robocze. 

Korzystając z doświadczeń zebranych 

podczas opracowywania pierwszego raportu oraz biorąc 

pod uwagę między innymi propozycje przedstawione 

przez obserwatorów, w tym EUR, CEPEJ postanowiła 

stworzyć jego kolejną, poprawioną i uaktualnioną wersję. 

Szczególną uwagę poświęcono zapewnieniu dokładności 

i wiarygodności danych oraz jasnemu i czytelnemu  

przedstawieniu wyników raportu, tak, by mogły one być 

zrozumiane przez szeroki krąg odbiorców. 

Kwestionariusz został już rozesłany do wszystkich 

państw członkowskich; oczekuje się udzielenia 

odpowiedzi w terminie do 15 stycznia 2006 roku. 

Rozpoczęcie analizy danych przewidziano na luty 2006. 

W tym samym roku planuje się ukończenie raportu i jego 

publikację.   

Ad 2) 

CEPEJ przyjęła w 2004 roku  program 

ramowy zatytułowany „Nowy cel  sądownictwa –  

rozpoznanie każdej sprawy w optymalnym i możliwym do 

przewidzenia terminie”, który proponuje nowe, 

pragmatyczne  podejście do problemu przewlekłości w 

rozpoznawaniu spraw sądowych poprzez  realizację 

planu  dotyczącego organizacji sądownictwa, procedur 

sądowych oraz roli instytucji państwowych i innych 

uczestników procedur sadowych, posiadających 

mających wpływ na szybkość rozpoznawania spraw.  

CEPEJ powierzyła swojej grupie 

roboczej zadanie mające na celu skrócenie terminów 

stosowanych w postępowaniu (CEPEJ-TF-DEL). Grupa 

ta  niezwłocznie rozpoczęła pracę i obecnie przygotowuje 

kompendium „dobrych praktyk” stosowanych  w 

sądownictwie poszczególnych  państw członkowskich, 

które pozwalają  przyspieszyć rozpoznawanie spraw. 

Obok przedsięwziętych już działań niezbędne są także 

nowe inicjatywy; CEPEJ oczekuje również od 

referendarzy i urzędników sądowych, byśmy przedstawili 

własne przykłady i propozycje  oparte na 

doświadczeniach z pracy codziennej, które mogą okazać 

się  niezwykle pomocne.   

             Na zakończenie przewodniczący CEPEJ 

podkreślił, iż nadrzędnym celem Komisji jest  

przybliżenie wymiaru sprawiedliwości obywatelom a 

także zwiększenie jej dostępności. Postulat ten stal się 

inspiracją do zorganizowania we współpracy z Komisją 

Europejską  Europejskiego Dnia Sądownictwa 

Cywilnego. W tym roku obchody odbędą  się już po raz 

trzeci. Podczas tych obchodów po raz pierwszy zostanie 

wręczona europejska nagroda „Kryształowej Wagi” 

mająca uhonorować nowatorskie praktyki, które w 

sposób szczególny przyczyniły się do poprawy jakości 

sądownictwa cywilnego. W tym celu oczekuje się od 

sądów, adwokatury i innych organów ochrony prawnej, 

by wskazywały one tzw. „dobre praktyki”, 

przyczyniających się do poprawy funkcjonowania 

wymiaru sprawiedliwości. Członkowie CEPEJ są bardzo 

zadowoleni z efektów,  jakie przyniosło ogłoszenie tegoż 

konkursu.  Wpłynęły dwadzieścia dwie dokumentacje, z 

których większość zawiera  opisy bardzo interesujących 

praktyk, które są godne naśladowania przez  inne sądy w 

Europie. Jedna z prac konkursowych dotyczy instytucji  

referendarza/urzędnika sądowego.  

Na koniec przewodniczący CEPEJ 

zachęcił wszystkich referendarzy i urzędników sądowych 

do aktywnego udziału w przyszłorocznej edycji konkursu 

oraz wyraził nadzieję, iż współpraca między CEPEJ  a 

EUR będzie coraz bardziej owocna, szczególnie dzięki 

możliwości uczestniczenia przedstawicieli EUR w 

zebraniach plenarnych Komisji. 

Przedstawiciel EUR do spraw kontaktów 

z Radą Europy Jean-Jacques Kuster swoje sprawozdanie 

rozpoczął od przedstawienia relacji z konferencji 

Międzynarodowego Zrzeszenia Organizacji 

Pozarządowych (OING), grupującego organizacje 

posiadające status uczestnika w pracach Rady Europy, 

która odbyła się 25 stycznia 2005 roku. Członkami OING 

zgodnie z danymi na koniec grudnia 2004 jest 375 

organizacji. Celem Zrzeszenia jest współpraca w ramach 

społeczeństwa obywatelskiego i dążenie do 

urzeczywistnienia Europy pokoju, demokracji i jedności, 

gdzie prawa wszystkich są respektowane. EUR 

kontynuuje uczestnictwo w trzech grupach roboczych 

OING, działających na rzecz  praw człowieka, 

społeczeństwa obywatelskiego i demokratycznego oraz 

praw socjalnych. 
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Następnie przedstawiciel EUR 

przedstawił relację z trzeciego szczytu szefów państw 

członkowskich Rady Europy, który odbył się w dniach 

16 i 17 maja 2005 roku w Warszawie. Podczas tego 

szczytu przewodniczący komisji do spraw kontaktów z 

organizacjami pozarządowymi Rady Europy 

przypomniał, iż OING stało się jednym z filarów Rady 

Europy obok Komitetu Ministrów, Zgromadzenia 

Parlamentarnego oraz Kongresu Władz Lokalnych  

i Regionalnych. Organizacje pozarządowe przyczyniają 

się do rozwoju społeczeństwa obywatelskiego, zwracają 

uwagę na dysproporcje i nieprawidłowości oraz 

przedstawiają propozycje rozwiązań władzom 

publicznym i decydentom politycznym. Przewodniczący 

zachęcił państwa członkowskie do przyspieszenia prac 

mających na celu zapewnienie prawnych i 

ekonomicznych warunków dla  sprawnego i trwałego 

funkcjonowania organizacji pozarządowych oraz do 

ratyfikowania Konwencji europejskiej nr 124 w sprawie 

uznania osobowości prawnej organizacji pozarządowych. 

Przewodniczący wezwał do politycznego wspierania tej 

formy udziału społeczeństwa w tworzeniu nowego 

kształtu Europy. Głowy państw oraz szefowie rządów 

przyjęli deklarację i plan działania, wyznaczając główne 

cele Rady Europy na najbliższe lata. Wśród tych celów 

znalazło się wzmocnienie współpracy z Unią Europejską 

w szczególności w dziedzinie wymiaru sprawiedliwości. 

W dniu 22 czerwca 2005 roku odbyła się nadzwyczajna 

konferencja OING mająca na celu  omówienie 

priorytetów, które pojawiły się przed OING i jej grupami 

roboczymi w wyniku  przyjęcia planu działania Rady 

Europy na szczycie w Warszawie.  

Omawiając wyniki współpracy z CEPEJ 

Jean Jacques Kuster podkreślił, iż posiadanie przez EUR 

statusu obserwatora prac Komisji pozwala aktywnie 

uczestniczyć w jej pracach obok organizacji skupiających 

przedstawicieli innych zawodów prawniczych. Oczekuje 

się jednak od nas większej aktywności i udziału w 

inicjatywach CEPEJ. W związku z omówionymi już 

przez przewodniczącego Komisji aktualnymi 

inicjatywami Jean-Jacques Kuster kończąc przemówienie 

zasugerował utworzenie  przez  EUR grupy roboczej, 

która by efektywnie wsparła powyższe inicjatywy.  

Przewodniczący EUR poparł zgłoszony 

pomysł i zwrócił się do przedstawicieli organizacji  

członkowskich  z zapytaniem, które z nich byłyby 

gotowe utworzyć taką grupę. Część przedstawicieli  

zgłosiła swój udział. Wyraziłam chęć uczestnictwa w 

pracach grupy powołując się na pełnomocnictwo 

udzielone mi przez władze Ogólnopolskiego 

Stowarzyszenia Referendarzy Sądowych w Krakowie. 

W dalszej kolejności głos zabrali kolejno 

przedstawiciele wszystkich organizacji członkowskich. 

W imieniu Ogólnopolskiego Stowarzyszenia 

Referendarzy Sądowych w Krakowie wygłosiłam referat 

na temat pozycji referendarza sądowego na tle ostatnich 

zmian w ustawodawstwie polskim, w szczególności 

związanych z poszerzeniem kompetencji referendarzy w 

świetle noweli kodeksu postępowania cywilnego oraz 

pojawieniem się nowych możliwości rozwoju 

zawodowego. Omówiłam również inicjatywy 

Stowarzyszenia zmierzające do wzmocnienia naszej 

niezależności w wykonywaniu obowiązków służbowych 

i  nierozerwalnie związanej z tym  pewności 

zatrudnienia, a także do zapewnienia referendarzom 

sądowym gwarancji udziału w szkoleniach zawodowych 

w związku z uchwaleniem ustawy o Krajowym Centrum 

Szkolenia Kadr Sądów Powszechnych i Prokuratury (w 

załączeniu tekst wystąpienia). 

  Z raportów organizacji członkowskich 

wynika, iż istnieją znaczne rozbieżności w uregulowaniu 

pozycji referendarzy i urzędników sądowych w 

poszczególnych  krajach europejskich. Aktualnie 

najszersze kompetencje posiadają referendarze sądowi w 

Niemczech, którym powierzono  kompetencje sądu w 

postępowaniu rejestrowym i wieczystoksięgowym, w 

sprawach rodzinnych, opiekuńczych i spadkowych oraz 

w postępowaniu upadłościowym i egzekucyjnym, a także 

wydawanie postanowień w przedmiocie kosztów 

postępowania. 

  Na  zakończenie  zgromadzenia przyjęto 

budżet EUR na rok 2006, oparty na podobnych zasadach 

rozdziału środków jak w roku bieżącym.  

Gospodarzem kolejnego zgromadzenia 

EUR, które ma się odbyć w roku 2006, wybrano 

stowarzyszenie referendarzy sadowych z Austrii, 

któremu pozostawiono  określenie dokładnego  miejsca i 

czasu  kolejnego zgromadzenia.  

  

Katarzyna Pawłowska 
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